

January 11, 1939 Concerning the Work of the NKVD Special Departments

Citation:

"Concerning the Work of the NKVD Special Departments", January 11, 1939, Wilson Center Digital Archive, RGASPI F.17 op. 162, d. 21, l. 82. Translated by Gary Goldberg. https://wilson-center.drivingcreative.com/document/121875

Summary:

The Politburo describes the work of the NKVD Special Departments, which are charged with fighting counterrevolution, espionage, and other anti-Soviet activity in the Red Army, Navy, and NKVD. To accomplish these tasks, the Special Departments organize an apparatus of informers and conduct searches and seizures.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan Translation - English RCASPIFITON 162, a

re My протокола N6+ Original So Pemerum ПБ за 5 эмбарые-1 gpebpane 1939r.

Пункт 46-на спретиом хранеши

82

2. Перераспределить импортные контингенты, отпущен ные для Сумгаитской ТЭЦ в сумме 10.260.000 рублей, согласно приложения

3. Обязать НКТП и Наркомвнешторг срочно разместить

закази на указанное оборудование.

Выписки посланы:

т.т.Кагановичу Л., Микояну, Большакову.

ou 10 I.39 r.

46.- Вопрос НКВД.

1)Войсковые части, расположенные в Синьцзяне (полк и транспортная рота) передать в подчинение Наркомата Обо-

2) Организацию Синьцзянской армии и руководство работой советских инструкторов в армии передать в ведение Наркомата Оборони.

Виписки послани: т.т.Берия, Ворошилову.

OT 11.1.39r.

О работе Особых Отделов НКВД СССР.

1. На Особне Отдели НКВД возлагаются специальные задачи по борьбе с контрреволюцией, шпионажем, диверсией, вредительством и всякого рода антисоветскими проявлениями в Рабоче-Крестьянской Красной армии, Военно-Морском флоте и пограничных и внутренних войсках НКВД.

2. Особне Отдели НКВД осуществляют эти задачи путем:
а) организации агентурно-осведомительного аппарата в армии, флоте и среди гражданского населения, имеющего непосредственное соприкосновение с войсковыми частями, учреждениями снабженческим аппаратом и отдельными воен-

учреждениями, снабженческим аппаратом и отдельными военнослужащими;

б) ведения следствия по делам о контрреволюции, шпионаже, диверсии, измене родине, вредительстве в РККА и Военно-Морском флоте, войсках НКВД и среди указанного выше гражданского населения и путем производства, в связи с этим, обысков, арестов и внемок.

З. Аресты рядового и младшего начальствующего состава РККА Особне Отделы НКВД военных округов (армий) согтасовывать с военными Сорежами округов (армий) согтасовывать с военными Сорежами округов (армий) согтасовываться с военными сорежами округов (армий)

ласовивают с Военными Советами округов. Арести среднего, старшего и висшего командного и начальствующего состава РККА согласовиваются Особим Отделом НКВД СССР с Народним Комиссаром Обороны СССР

4. Для руководства Особыми Отделами НКВД и выполнения задач, возложенных на Особне Отдели по центральному аппарату Народного Комиссариата Оборони Союза ССР, Народного Комиссариата Военно-Морского флота и Главного Управления пограничных и внутренних войск НКВД СССР, организуется Особий Отдел НКВД СССР армии и флота, входящий в состав Главного Управления Государственной Безопасности НКВД CCCP.

 5.В местах дислоцирования управлений военных округов, отдельных армий и флотов создаются Особые Отделы НКВД округов, отдельных армий и флотов, непосредственно подчиненные Особому Отделу НКВД СССР.

[handwritten: from Minutes Nº 64

Politburo decisions for 5 January - 1 February 1939]

[...]

from 11 January 1939

- 52. Concerning the work of the USSR NKVD Special Departments
- 1. NKVD Special Departments are charged with special tasks in fighting counterrevolution, espionage, sabotage, wrecking and any sort of anti-Soviet activity in the Workers' and Peasants' Red Army, the Navy, and the NKVD border and internal troops.
- 2. The Special Departments of the NKVD accomplish these tasks by:
- a) organizing an apparatus of informers in the army, navy, and among the civilian population having direct contact with military units, institutions, the supply apparatus, and individual servicemen;
- b) conducting investigations of cases of counterrevolution, espionage, sabotage, treason, and wrecking in the RKKA and Navy, the NKVD troops, and among the above civilian population, and through the execution of searches, arrests, and seizures in connection with this.
- 3. The Special Departments of military districts (of armies) coordinate arrests of enlisted and junior command personnel of the RKKA with the Military Councils of the districts. Arrests of mid-level, senior, and the highest command staff of the RKKA are coordinated by the Special Department of the USSR NKVD with the USSR People's Commissariat of Defense.
- 4. A USSR NKVD Special Department of the army and fleet is being organized in the Main Directorate of State Security of the USSR NKVD for the management of the Special Departments of the NKVD and the performance of the tasks entrusted to the Special Departments through the central apparatus of the USSR People's Commissariat of Defense, the People's Commissariat of the Navy, and the USSR NKVD Main Directorate of the Border Troops and Internal Troops.
- 5. USSR NKVD Special Departments of districts, independent armies, and fleets directly subordinate to the USSR NKVD Special Department are created in locations where the headquarters of military districts, independent armies, and fleets are located.